
  ACTA 

Expedient núm.: Òrgan col·legiat: 

PL/2023/5 El Ple 

 

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ 

Tipus de convocatòria Ordinària

Data 27 / d’abril / 2023 

Durada Des de les 19.33 hores fins a les 20.58 hores 

Lloc Sala de plens 

Presidida per Virgilio Moreno Sarrió 

Secretari Guillermo Corró Truyol 

 

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ 

DNI Nom i cognoms Hi assisteix

43142128Q Antoni Cànaves Reynés SÍ

X1483059L Alice Weber SÍ

43063537Q Andreu Caballero Romero SÍ

78198711E Andrés Gili Vizcaíno SÍ

78215405H Andrés Sánchez García SÍ

41520283Q Antoni Peña Mir SÍ

42974124G Antonia Maria Sabater Martorell SÍ

42985166Y Francisco José Verdejo Pérez SÍ

78202823V Francisco Pol Alorda SÍ

43030793R Félix Sánchez Díaz SÍ

43050727V Gregorio Ferrà Frau SÍ

41458283R Helena Cayetano Gómez SÍ
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78215597A Isabel Vallés Garrido NO

78215761Y Maria Antònia Pons Torrens SÍ

43056297K María José Fernández Molina SÍ

43141283E María del Carmen Oses Ramos SÍ

43062019Q Miguel Ángel Cortés Ramis SÍ

43141376T Sebastià Oriol Díaz SÍ

76023824S Sonia Francisca Franco Ruiz SÍ

43077939C Virgilio Moreno Sarrió SÍ

43141485V Vanesa Berga Garzón SÍ

78194337H Àngel García Bonafè SÍ

 

 

Primerament, per la Presidència, i després de comprovar en els termes exposats 
que  hi  ha  el  quòrum  legalment  exigit  per  l’article  90  del  Reglament 
d’organització,  funcionament i  regim jurídic de les entitats locals,  aprovat  per 
Reial decret 2568/1986, i per l’article 55.1 del Reglament orgànic municipal, per  
a la valida realització de les sessions plenàries, la declara oberta.
 

1. Aprovació de l'Acta de la sessió anterior de data 30 de març de 2023

Les persones assistents acorden aprovar l'Acta de la sessió anterior de data 23 
de febrer de 2023 per unanimitat.

 

2.  Dació  de compte de l'escrit  presentat  pel  regidor  Sr.  Francisco Pol 
Alorda,  mitjançant  el  qual  abandona  el  grup  municipal  de  Vox  Actúa 
Baleares Inca i passa a la condició de regidor no adscrit

El Sr. Pol intervé per aclarir que es tracta de Vox Actúa Baleares Inca, pèr la 
qual cosa s’ha rectificat el punt del ordre del dia.

Els reunits es donen per assebentats.

 

3.  Dictamen de la  Comissió Informativa d’Economia  i  Bon Govern per 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 3

Y4
ES

L6
N

L7
ZG

JW
PZ

5X
FM

JL
D

EJ
 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//i
nc

ac
iu

ta
t.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 2
 d

e 
23

 



aprovar  inicialment  el  Reglament  de  l’Escola  d’Educació  Infantil 
Toninaina

Les persones reunides consideren el Dictamen, que transcrit textualment diu:

«INFORME-PROPOSTA   que emet la   t  ècnica d'Administració   g  eneral, adscrita al   
D  epartament  de  Gestió  Tributària,  en  relació  a  mb   l’aprovació  inicial  del   
Reglament  de  l’Escola  d’Educació  Infantil  Toninaina  de  l’Ajuntament  d’Inca, 
perquè s’elevi a la decisió del PLE DE L’AJUNTAMENT.  

I. En data 30 de novembre de 2022 es va aprovar  per  la  Junta de Govern 
sotmetre  a  consulta  pública  l’aprovació  del  Reglament  de  funcionament  de 
l’Escola  d’Educació  Infantil  Toninaina  de l'Ajuntament  d'Inca;  es publicà a  la 
pàgina web en 30 de novembre de 2022 durant un termini de quinze dies, als 
efectes que els ciutadans i  les organitzacions més representatives  poguessin 
expressar  la  seva  opinió  per  dur  a  terme  l’aprovació  del  Reglament  de 
funcionament de l’Escola Infantil Toninaina; finalitzà el termini d'al·legacions en 
data 23 de desembre de 2022,  sense que dins el  termini  establert  s'hagués 
realitzat cap manifestació.

II. Vist l'interès de la Regidoria d’Educació de l’Ajuntament d’Inca a dur a terme 
l’aprovació del Reglament de l’Escola d’Educació Infantil Toninaina, als efectes 
de regular el funcionament i gestió de l’Escola Infantil Municipal.

En aquest reglament queden determinats diferents aspectes com els principis 
pedagògics  que  regeixen  la  metodologia  del  centre,  la  gestió  del  servei, 
l’organització de l’Escola d’Educació Infantil Municipal, la regulació de la totalitat 
dels  serveis  que  s’ofereixen  a  l’Escola  d’Educació  Infantil  i  el  procediment 
d’admissió i baixa en el servei d’escolarització.

El Reglament també recull normes quant al funcionament de l’Escola d’Educació 
Infantil que afecten tant el personal com les famílies i els infants. 

III. ATÈS el que disposa l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de 
les  bases de règim local i l'article 102 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, 
municipal i de règim local de les Illes Balears, en relació amb el procediment a 
seguir per a l'aprovació de les ordenances i reglaments municipals.

Per altra banda, conforme al previst a l’article 7.g) de la Llei 12/2006, de 20 de 
setembre, per a la dona, s’haurà de sol·licitar un informe a l’Institut de la Dona, 
als efectes de determinar si  la present aprovació té qualque incidència sobre 
l’impacte de gènere.

IV. ATÈS el que disposa l’article 47.1 de la Llei reguladora de les bases de règim 
local 7/1985, de 2 d’abril, per a l’aprovació inicial de les ordenances i reglaments 
municipals serà necessari el vot favorable de la majoria simple del nombre legal 
de membres de la corporació.
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V. ATÈS el que disposen els articles 4.1.a),  22.2.d),  25.2.d) i  47.1 de la Llei 
reguladora de les bases de règim local de 2 d'abril de 1985, i els articles 4, 50.3, 
123.1, 163 i següents del Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic 
de les corporacions locals de 28 de novembre de 1986, la tècnica d'Administració 
general,  adscrita al  Departament de Gestió Tributària que subscriu sotmet el 
present  Informe-Proposta FAVORABLE a la  consideració  del  president  de  la 
Comissió Informativa d’Economia i Bon Govern perquè, si és procedent, s’elevi la 
seva aprovació a l'Ajuntament en PLE, òrgan competent per resoldre, la següent 
PROPOSTA D'ACORD:

PRIMER. APROVAR inicialment el  REGLAMENT DE L’ESCOLA D’EDUCACIÓ 
INFANTIL TONINAINA DE L'AJUNTAMENT D'INCA, d'acord amb la proposta 
que s'adjunta al present informe.

SEGON. SOTMETRE a informació pública pel termini de 30 de dies la proposta 
d’aprovació  del  REGLAMENT  DE  L’ESCOLA  D’EDUCACIÓ  INFANTIL 
TONINAINA DE L'AJUNTAMENT D'INCA, mitjançant anunci que es publicarà en 
el  BOIB,  i  a  la  pàgina web,  durant  el  qual  es podrà examinar  l'expedient  al 
Departament de Gestió Tributària d'aquest ajuntament i formular al·legacions. En 
el cas que no s’hi presentàs cap reclamació o suggeriment, s'entendrà aprovada 
definitivament la proposta de modificació del Reglament regulador. 

TERCER. SOL·LICITAR informe a  l’Institut  de  la  Dona,  d’acord  amb el  que 
preveu l’article 7.g) de la Llei 12/2006, de 20 de setembre, per a la dona.

QUART. FACULTAR  el  Sr.  Batle  per  subscriure  i  signar  tota  classe  de 
documents relacionats amb aquest assumpte. 

La tècnica d'Administració general 
Vist i conforme,

El secretari,

La regidora d’Educació, Conservatori de Música Antoni Torrandell, Escola Infantil 
Toninaina,  Medi  Ambient  i  Món Rural,  Sostenibilitat  i  Benestar  Animal,  eleva 
l'anterior  Informe-proposta  a  la  consideració  de  la  Comissió  Informativa 
d'Economia i Bon Govern.

La Regidora.

Helena Cayetano.»

Intervé  la  Sra.  Cayetano  per  explicar  el  Dictamen  i  la  intenció  de  fixar 
mitjançant un reglament la normativa interna del centre, els drets i deures, els 
principis pedagògics, la gestió del servei, l’organització de l’escola, la regulació 
dels serveis que s’ofereixen i el procediment d’admissió i baixa. També recull 
normes que afecten les famílies i els infants.
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El Sr. Gili entén que tot plegat és posar-ho sobre un paper i que no varien els 
assumptes de funcionament del centre. Confirma que no hi ha variacions.

El Sr. Verdejo diu que el seu grup està totalment d’acord amb aquest tema. 
Considera que potser  es podria haver duit  abans a Ple,  manifesta que ells 
pensaven que hi havia un de provisional i que el seu vot serà favorable.

El Sr. Pol vol fer una aportació, que és que no posa què passaria si hi hagués 
personal  en pràctiques o voluntaris,  per  regular-ho,  i  tampoc  la  qüestió del 
certificat de delictes sexuals per tema de menors.

La Sra.  Cayetano contesta  que això  és  per  normativa  i  per  llei,  i  per  això 
s’havia de fer el Reglament, que han trigat perquè hi han treballat i s’ha revisat 
per diferents  àrees per fer-ho  de la millor  manera possible.  Per altra banda, 
quant  al  certificat  esmentat,  tot  professor  l’ha  de  tenir  en  regla  per  llei. 
Respecte al personal en pràctiques o personal que pot venir a fer una xerrada, 
no hi ha cap problema a fer-ho i no ha de estar reflectit al Reglament.

A continuació se sotmet a votació el Dictamen i n'esdevé el següent resultat: 
denou (19) vots a favor dels grups municipals de Socialistes d'Inca, el Partido 
Popular; Independents d'Inca-INDI, MÉS per Inca, Ciudadanos-Partido de la 
Ciudadanía-Inca, dels regidors i regidora no adscrits Sr. Félix Sánchez Díaz, 
Sra.  Sonia  Francisca  Franco  Ruiz,  Sr.  Gori  Ferrà  Frau i  Sr.  Francisco  Pol 
Alorda;  i  un  (1)  vot  d'abstenció  del  grup municipal  de  Vox  Actúa  Baleares 
INCA.

Atès el  resultat  de la votació es declara aprovat el  Dictamen de la Comissió 
Informativa d’Economia i Bon Govern per aprovar  inicialment el  Reglament de 
l’escola d’educació infantil Toninaina.

 

4.  Dictamen de la  Comissió Informativa d’Economia  i  Bon Govern per 
proposar  a  la  Conselleria  de  Presidència,  Funció  Pública  i  Igualtat  la 
concessió  de  la  Creu  al  Mèrit  Policial,  amb distintiu  blanc,  a  policies 
locals

Les persones reunides consideren el Dictamen, que transcrit textualment diu:

«Expedient núm.: 2458/2022
Proposta de Batlia 
Procediment: mesures per garantir la seguretat pública

PROPOSTA DE BATLIA
 
Per part del cap de policia s'ha formulat proposta d'inici de la tramitació per a la 
concessió de  la  Creu al  Mèrit  Policial  amb Distintiu  Blanc de la  Comunitat 
Autònoma de les Illes Balears, d'acord amb allò disposat a l'art. 132 del Decret 
40/2019, de 24 de maig, pel qual s’aprova el  Reglament marc de coordinació 
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de les policies locals de les Illes Balears i es modifica el Decret 55/2017, de 15 
de desembre, del fons de seguretat pública de les Illes Balears, als funcionaris 
que es relacionen a continuació per haver complit  trenta anys de servei a la 
Policia Local:

Subinspector, escala Executiva, Vicenç Martorell Palou
Oficial, escala bàsica, Joan Siquier Vanrell
Oficial, escala bàsica, Antoni Martorell Mayrata
Oficial, escala bàsica, Arnau Joaquim Llabrés Mesquida
Oficial, escala bàsica, Onofre Estrany Mas
Oficial, escala bàsica, Miquel Llabrés Galmés
Policia, escala bàsica, Juana Ventura del Águila
Policia, escala bàsica, Margarita Miró Benavente
Policia, escala bàsica, Mateu Jordi Morey Estrany
Policia, escala bàsica, José Alberto Caracuel Ramírez
Policia, escala bàsica, Guillem Terrassa Colomar
Policia, escala bàsica, Mateu Enric Tortella Soler
Policia, escala bàsica, Antoni Xamena Mulet
Policia, escala bàsica, Jaume Xamena Mulet
Policia, escala bàsica, Miquel Mateu Gomila
Policia, escala bàsica, José Jimenez Galisteo
Policia, escala bàsica, Miguel Aranda Cabanellas
Policia, escala bàsica, Pedro Cuevas Gelabert
Policia, escala bàsica, María Isabel Nadal Jimenez

Com ja ha reconegut en nombroses ocasions, aquesta Batlia té molt present la 
feina que realitza la Policia Local, l'esforç tant personal com professional i el  
sacrifici que du implícita.

L'art. 132 del Reglament Marc, quant a la Creu al Mèrit Policials amb Distintiu 
blanc de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears disposa: "La Creu al Mèrit  
Policial amb Distintiu Blanc es lliura als membres de la policia local, sigui quina 
sigui la seva categoria, quan compleixin trenta anys de servei en qualsevol cos 
de la policia local, en situació de servei actiu o en situació de serveis especials, 
que  hagin  tingut  una  trajectòria  professional  destacada  i  que  no  tinguin 
expedients  disciplinaris  en  curs  o  sancions  disciplinàries  pendents  de 
cancel·lar en el seu expedient personal."

Vist  l'informe favorable emès per  la tècnica d'Administració  general  interina 
amb la conformitat del secretari, resulta que els membres de la Policia Local 
proposats pel  cap de  policia per rebre la Creu al Mèrit Policial amb Distintiu 
Blanc compleixen amb els requisit d'haver prestat trenta anys de serveis com a 
policia local, ja sigui a l'Ajuntament d'Inca o a diversos ajuntaments, i cap d'ells 
està incurs dins un expedient disciplinari ni té cap sanció disciplinari pendent 
de cancel·lar en el seu expedient personal.

Quant a la trajectòria professional, els membres proposats per rebre aquesta 
condecoració  han  demostrat  en  el  desenvolupament  de  la  seva  feina  uns 
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valors professionals de dedicació,  entrega i  eficàcia,  i  han complit  els seus 
deures professionals de manera exemplar. Cal dir que, fins i tot, alguns dels 
agents  proposats  ja  han  estat  mereixedors  d'altres  tipus  de  reconeixement 
mitjançant felicitacions públiques.

Per tot allò exposat, el qui subscriu considera que tots els membres proposats 
són mereixedors de ser condecorats amb la Creu al Mèrit Policial amb Distintiu 
Blanc de la Comunitat  Autònoma de les Illes Balears per trobar-se inclosos 
dins el supòsit previst a l'art. 132 del  Reglament marc de  coordinació de les 
policies locals de les Illes Balears i, en conseqüència, eleva a la consideració 
de  la  Comissió  Informativa  d’Economia  i  Bon  Govern  les  següents 
PROPOSTES D’ACORD:

PRIMER.  PROPOSAR a  la  Conselleria  de  Presidència,  Funció  Pública  i 
Igualtat  la  concessió de  la  Creu al  Mèrit  Policial  amb Distintiu  Blanc de la 
Comunitat Autònoma de les Illes Balears als següents membres de la Policia 
Local d'Inca:

Subinspector, escala Executiva, Vicenç Martorell Palou
Oficial, escala bàsica, Joan Siquier Vanrell
Oficial, escala bàsica, Antoni Martorell Mayrata
Oficial, escala bàsica, Arnau Joaquim Llabrés Mesquida
Oficial, escala bàsica, Onofre Estrany Mas
Oficial, escala bàsica, Miquel Llabrés Galmés
Policia, escala bàsica, Juana Ventura del Águila
Policia, escala bàsica, Margarita Miró Benavente
Policia, escala bàsica, Mateu Jordi Morey Estrany
Policia, escala bàsica, José Alberto Caracuel Ramírez
Policia, escala bàsica, Guillem Terrassa Colomar
Policia, escala bàsica, Mateu Enric Tortella Soler
Policia, escala bàsica, Antoni Xamena Mulet
Policia, escala bàsica, Jaume Xamena Mulet
Policia, escala bàsica, Miquel Mateu Gomila
Policia, escala bàsica, José Jimenez Galisteo
Policia, escala bàsica, Miguel Aranda Cabanellas
Policia, escala bàsica, Pedro Cuevas Gelabert
Policia, escala bàsica, María Isabel Nadal Jimenez

SEGON. Donar trasllat d'aquest acord a la Conselleria de Presidència, Funció 
Pública i  Igualtat  conforme  a allò disposat als  art.  137 i 140 del  Reglament 
marc de coordinació de les policies locals de les Illes Balears.

TERCER. Elevar aquesta proposta per a la seva aprovació al Ple.

El batle president

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT»
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El Sr. Oriol  informa que, com ja es va explicar a la passada  Comissió, troba 
favorable donar el reconeixement a aquests policies.

El Sr. Gili intervé per felicitar a tots aquests policies.

El  Sr.  García  diu  que  per  aquests trenta  anys  de  serveis  el  seu  vot  serà 
favorable.

La Sra. Berga intervé per felicitar i lloar la labor que fa la Policia.

El Sr. Andrés Sánchez diu que ja hi  varen votar favorablement a la Comissió 
Informativa i que hi tornaran a votar favorablement.

A continuació se sotmet a votació el Dictamen i n'esdevé el següent resultat: 
unanimitat (20).

Atès el  resultat  de la votació es declara aprovat el  Dictamen de la Comissió 
Informativa  d’Economia  i  Bon  Govern  per proposar  a  la  Conselleria  de 
Presidència, Funció Pública i Igualtat la concessió de la Creu al Mèrit Policial, 
amb distintiu blanc, a policies locals.

 

5. Moció de la regidora no adscrita Sra. Sonia F. Franco Ruiz per a la 
recuperació  i  posada  en  valor  de  la  Gran  Via  de  Colom com  a  eix 
neuràlgic de l’activitat econòmica, comercial i social d’Inca

Atès que aquesta moció no ha estat dictaminada per cap comissió, cal ratificar 
la  seva  inclusió  a  l’ordre  del  dia  mitjançant  votació  i  n’esdevé  el  següent 
resultat: unanimitat (21).

Els reunits consideren la Moció de la regidora no adscrita Sra. Sonia F. Franco 
Ruiz, relativa a la recuperació i posada en valor de la Gran Via de Colom, com 
a eix neuràlgic de l’activitat econòmica, comercial i social d’Inca, que transcrita 
textualment diu:

«MOCIÓN PARA LA RECUPERACIÓN Y PUESTA EN VALOR DE LA GRAN 
VÍA  COLÓN  COMO  EJE  NEURÁLGICO  DE  LA  ACTIVIDAD 
ECONÓMICA,COMERCIAL Y SOCIAL DE INCA, MEDIANTE UN CONCURSO 
DE  PROYECTOS,  CON  INTERVENCIÓN  DE  JURADO  CUALIFICADO  Y 
DOTACIÓN DE PREMIOS

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La gran vía Colón es y ha sido siempre una de las arterias principales de la ciudad 
de Inca, tanto por su situación como por la actividad que en ella se desarrolla. 

Varias  han  sido  las  intervenciones  llevadas  a  cabo  por  las  administraciones 
públicas en este lugar, como las recientemente realizadas por este Ayuntamiento, 
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en relación a la renovación del alumbrado público, del asfaltado, o la sustitución 
de una treintena de árboles, siguiendo una recomendación del equipo redactor del 
Plan de Arbolado Municipal y de los propios técnicos del Consistorio, puesto que 
podían representar un peligro para la ciudadanía. 

Pese a éstas y otras intervenciones, el estado actual de esta vía principal de la 
ciudad, es cuando menos, bastante mejorable, desde el punto de vista estético, 
funcional, y de seguridad. 

La Gran Vía Colón,es una vía fundamental, ligada al día día de los ciudadanos de 
Inca, y de las personas que nos visitan, convirtiéndose en parte de la tarjeta de 
presentación de nuestra ciudad, por ejemplo, cada jueves, acogiendo parte de 
nuestro extenso e importante Mercado semanal, siendo además testigo y telón de 
fondo, de numerosos eventos, como ferias, desfiles, verbenas, conciertos y otros 
eventos de carácter social, comercial, y por tanto potencial generador de actividad 
económica. 

Es precisamente por ese potencial, por lo que se hace necesaria una intervención 
de carácter global, que entienda este eje vertebrador como una unidad y abarque 
el conjunto de la problemática que adolece, evitando continuar con una sucesión 
de  intervenciones,  más  o  menos  acertadas,  que  únicamente  van  poniendo 
parches, sobre una herida, que lo que necesita es un diagnóstico de la situación 
actual,  una  propuesta  global  e  integral  y  un  desarrollo  de  los  trabajos,  que 
consigan poner en valor y revitalizar este eje neurálgico. 

Dicha propuesta integral, debe abarcar desde el estudio de las conexiones con 
otros  espacios  de  interés  y  espacios  verdes,  pasando  por  la  mejora  de  las 
canalizaciones e instalaciones, el estudio de la sección, de los pavimentos, del 
mobiliario, del arbolado, de los espacios de sombra, la iluminación, el mobiliario 
urbano,  hasta  la  distribución  y  estética  del  mobiliario  de  las  terrazas  que  se 
permita establecer, así como de las posibles pérgolas o parasoles, de manera que 
ofrezcan un conjunto armonioso y cuidado, de esta arteria vertebradora de una 
gran parte de la actividad de la ciudad. 

Por  todo lo  expuesto anteriormente,  la  regidora  perteneciente  al  grupo de  los 
regidores No Adscritos, Sonia F. Franco Ruiz, propone al Pleno la adopción de los 
siguientes: 

ACUERDOS 

Primero. El Ayuntamiento de Inca convocará un Concurso de Proyectos, abierto, 
con intervención de un jurado cualificado, tal y como exige la LCSP de 2017, para 
trabajos  de  carácter  intelectual,  entre  los  que  se  encuentran  los  trabajos  de 
arquitectura, para la RECUPERACIÓN Y PUESTA EN VALOR DE LA GRAN VÍA 
COLÓN  COMO  EJE  NEURÁLGICO  DE  LA  ACTIVIDAD  ECONÓMICA, 
COMERCIAL Y SOCIAL DE INCA. 

Segundo.  El  encargo  será  un  encargo  completo,  es  decir,  comprenderá  la 
redacción del Proyecto Básico, Proyecto de Ejecución, Estudio de Seguridad y 
Salud, Dirección facultativa de las obras y Coordinación de seguridad y salud, al 
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equipo ganador,con el  objeto de garantizar un desarrollo y una materialización 
óptimas, de la propuesta ganadora y la correspondiente dirección de las obras.

Tercero. El Ayuntamiento de Inca, establecerá la dotación de Premios (al menos, 
Primero, Segundo y tercero) y los accésit o menciones que estime convenientes, 
con el objetivo de fomentar una mayor participación, consiguiendo un mayor poder 
de convocatoria. 

Cuarto. El Ayuntamiento de Inca valorará la inclusión de un estudio de movilidad 
urbana y de las conexiones con el sistema de espacios verdes existente, con los 
lugares de encuentro e interés, así como la possible peatonalización o desvío de 
la circulación rodada hacia otras vías alternativas, entre otros».

El Sr. Batle dona la paraula al Sr. Caballero.

El Sr. Caballero primerament vol anunciar que votaran a favor d’aquesta moció, i 
agraeix la seva actitud dialogant, sobretot en matèria urbanística. Esmenta que 
s'està  realitzant una revisió del  Pla de  Mobilitat  Urbana i  que esperen en poc 
temps poder presentar una proposta inicial. 

El Sr. Gili diu que hi votaran a favor sempre que siguin coses positives per al seu 
municipi.

El Sr. García considera que és una necessitat actuar sobre la Gran Via i que ja es 
va fer una proposta al 2019, i ells volen afegir-hi dues aportacions: la primera, la 
necessitat de realitzar un informe previ sobre la situació del subsol de la Gran Via, 
troben que és prioritari; i la segona, proposar uns temps, presentar el concurs a 
partir  de la nova legislatura d’un any i  dos anys després començar  les obres. 
Conclou que serien les dues esmenes que proposen;  si  s'accepten, el  seu vot 
serà favorable; si no, el seu vot serà abstenció. 

La Sra. Weber diu que el seu vot serà favorable i agraeix la Moció.

La Sra. Berga expressa que ells hi estan totalment d’acord i amb la iniciativa del 
projecte.

El Sr. Ferrà anuncia que hi votarà a favor i que no pot ser d’un altra manera, que 
ho duen en el seu projecte de partit, Per Balears Inca, i que ja ho van acordar al  
pacte de 2019. Però, vol fer un parell de matisos. Com ha dit el Sr. García, opina 
que és important dur a terme un estudi del torrent, el clavegueram i les connexions 
del subsol abans de parlar de mobiliari. Per altra banda, vol dir que després de 
vuit anys en aquest consistori esperava poder parlar d’una intervenció a la Gran 
Via de Colom seriosa, perquè tendrien solucionat el tema de la Ronda Nord; creu 
que hauria estat positiu per poder realitzar intervencions a les artèries principals. 
Se sent frustrat per no haver pogut avançar en el tema durant aquests vuit anys, i 
espera que aquesta moció surti endavant.

La Sra. Franco agraeix les paraules i el suport, diu que ella no està en campanya i 
que no té programa electoral, que només deixa aquesta idea i que està a favor de 
la Ronda Nord. Així  mateix,  no veu inconvenient en aquestes dues esmenes i 
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l’estudi previ no és que el passi per alt, el donava per suposat, i accepta afegir-ho 
més concretament a la Moció;  quant  a la segona esmena, exposa que no ha 
volgut posar dates perquè pugui ser més flexible per al nou equip de govern i per 
als informes previs que sempre s’han d’elaborar. 

El Sr. Caballero afirma que una vegada més comparteix la proposta de la Sra. 
Franco i que és important tenir en compte la planificació, que fer obres a la Gran 
Via d’Inca no és fàcil i que els informes previs també duran el seu temps, posar 
dates a la pràctica no serà possible. Com ha dit, el seu grup hi votarà a favor.

El Sr. Gili manifesta que no canvien i que hi continuen estant a favor.

El Sr. García considera que aquestes aportacions són per donar suport a la Moció 
i que allò que ells proposen és que s’executi aquesta proposta, no que s’aprovi,  
aquest compromís és perquè s’executi i per això vol que hi hagi unes dates, i que 
demà es pot encarregar l’informe d’un tècnic de la situació del subsol. Proposen 
uns terminis perquè s’executi, i exposa que ells volen mantenir les dues esmenes. 
Torna a repetir que vol el compromís d’aquest consistori de l’execució del projecte 
i que aquest projecte sigui prioritari.

La Sra. Berga opina que les dues esmenes estan ben proposades, però considera 
ampliar el període a tota la legislatura, que quedàs a la següent legislatura.

El Sr. Andrés Sánchez diu que ells hi votaran a favor sempre que quedi com està.

El Sr. Ferrà esmenta que no va bastar una legislatura per realitzar el concurs i 
l’execució de la plaça de Mallorca,  i  que aquests terminis  són curts.  Per altra 
banda, considera que, quant a l’informe previ del subsol, s’hauria de tenir clar fins 
a on seria la intervenció, si seria fins a la rotonda de l’Hospital; això són coses que 
compliquen més el projecte, i l’objectiu és que es faci...

La Sra. Franco, per tenir-ho clar, dialoga amb el Sr. Àngel García per acordar les 
esmenes.

El Sr. Secretari demana si les esmenes s’han de votar per separat, el Sr. Garcia 
manifesta que si. 

La primera esmena consistiria a afegir un punt segon, que seria: «Amb caràcter 
previ  al  concurs  es  realitzaran  el  estudis  tècnics  necessaris  per  conèixer  la 
situació  del  subsol  i  de  totes  les  instal·lacions  de  l’avinguda»,  corrent  les 
numeracions de la resta de propostes d’acord. La segona esmena seria afegir un 
punt tercer amb el següent contingut: «En el termini d’un any des de l’inici de la 
pròxima legislatura, que es convoqui el concurs, i en el termini de dos anys des de 
la resolució del  concurs,  que s’adjudiqui  el  projecte d’execució de les obres.», 
corrent la numeració de la resta de propostes d’acord.

Es passen a votar les esmenes proposades pel  grup municipal d'Independents 
d’Inca. 

Sotmesa a votació la primera esmena, n'esdevé el següent resultat: denou (19) 
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vots  a  favor  dels  grups  municipals  de  Socialistes  d'Inca,  el  Partido  Popular, 
Independents d'Inca-INDI, MÉS per Inca, Vox Actúa Baleares INCA, dels regidors 
i regidora no adscrits Sr. Félix Sánchez Díaz, Sra. Sonia Francisca Franco Ruiz, 
Sr. Gori Ferrà Frau i Sr.  Francisco Pol Alorda; i un (1) vot d'abstenció del grup  
municipal de Ciudadanos-Partido de la Ciudadanía-Inca.

Sotmesa a votació la segona esmena, n'esdevé el següent resultat: quatre (4) vots 
a  favor  dels  grups municipals  d’Independents  d'Inca-INDI,  Vox  Actúa Baleares 
INCA i del regidor no adscrit Sr. Gori Ferrà Frau; dotze (12) vots en contra dels  
grups municipals  de  Socialistes d'Inca, MÉS per Inca i del regidor no adscrit Sr. 
Félix Sánchez Díaz; i quatre (4) vot d'abstenció dels grups municipals del Partido 
Popular,  Ciudadanos-Partido de la  Ciudadanía-Inca,  de la regidora no adscrita 
Sra. Sonia Francisca Franco Ruiz i del regidor no adscrit Francisco Pol Alorda.

Seguidament  es  passa  a  votar  la  Moció  amb  la  primera  esmena  aprovada  i 
n’esdevé el següent resultat: desset (17) vots a favor dels grups municipals de 
Socialistes d'Inca, el Partido Popular, MÉS per Inca, Vox Actúa Baleares INCA i 
dels regidors i regidora no adscrits Sr. Félix Sánchez Díaz, Sr. Gori Ferrà Frau,  
Sra.  Sonia  Francisca  Franco  Ruiz  i  Sr.  Francisco  Pol  Alorda;  i  tres  (3)  vots 
d'abstenció dels grups municipal d’Independents d'Inca-INDI, Ciudadanos-Partido 
de la Ciudadanía-Inca.

Atès el resultat de la votació, es declara aprovada la Moció amb la inclusió de la 
primera esmena, i que queda amb el següent contingut literal:

«MOCIÓN PARA LA RECUPERACIÓN Y PUESTA EN VALOR DE LA GRAN 
VÍA  COLÓN  COMO  EJE  NEURÁLGICO  DE  LA  ACTIVIDAD 
ECONÓMICA,COMERCIAL Y SOCIAL DE INCA, MEDIANTE UN CONCURSO 
DE  PROYECTOS,  CON  INTERVENCIÓN  DE  JURADO  CUALIFICADO  Y 
DOTACIÓN DE PREMIOS

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La gran vía Colón es y ha sido siempre una de las arterias principales de la ciudad 
de Inca, tanto por su situación como por la actividad que en ella se desarrolla. 

Varias  han  sido  las  intervenciones  llevadas  a  cabo  por  las  administraciones 
públicas en este lugar, como las recientemente realizadas por este Ayuntamiento, 
en relación a la renovación del alumbrado público, del asfaltado, o la sustitución 
de una treintena de árboles, siguiendo una recomendación del equipo redactor del 
Plan de Arbolado Municipal y de los propios técnicos del Consistorio, puesto que 
podían representar un peligro para la ciudadanía. 

Pese a éstas y otras intervenciones, el estado actual de esta vía principal de la 
ciudad, es cuando menos, bastante mejorable, desde el punto de vista estético, 
funcional, y de seguridad. 

La Gran Vía Colón es una vía fundamental, ligada al día día de los ciudadanos de 
Inca, y de las personas que nos visitan, convirtiéndose en parte de la tarjeta de 
presentación de nuestra ciudad, por ejemplo, cada jueves, acogiendo parte de 
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nuestro extenso e importante Mercado semanal, siendo además testigo y telón de 
fondo, de numerosos eventos, como ferias, desfiles, verbenas, conciertos y otros 
eventos de carácter social, comercial, y por tanto potencial generador de actividad 
económica. 

Es precisamente por ese potencial, por lo que se hace necesaria una intervención 
de carácter global, que entienda este eje vertebrador como una unidad y abarque 
el conjunto de la problemática que adolece, evitando continuar con una sucesión 
de  intervenciones,  más  o  menos  acertadas,  que  únicamente  van  poniendo 
parches, sobre una herida, que lo que necesita es un diagnóstico de la situación 
actual,  una  propuesta  global  e  integral  y  un  desarrollo  de  los  trabajos,  que 
consigan poner en valor y revitalizar este eje neurálgico. 

Dicha propuesta integral, debe abarcar desde el estudio de las conexiones con 
otros  espacios  de  interés  y  espacios  verdes,  pasando  por  la  mejora  de  las 
canalizaciones e instalaciones, el estudio de la sección, de los pavimentos, del 
mobiliario, del arbolado, de los espacios de sombra, la iluminación, el mobiliario 
urbano,  hasta  la  distribución  y  estética  del  mobiliario  de  las  terrazas  que  se 
permita establecer, así como de las posibles pérgolas o parasoles, de manera que 
ofrezcan un conjunto armonioso y cuidado, de esta arteria vertebradora de una 
gran parte de la actividad de la ciudad. 

Por  todo lo  expuesto anteriormente,  la  regidora  perteneciente  al  grupo de  los 
regidores no adscritos, Sonia F. Franco Ruiz, propone al Pleno la adopción de los 
siguientes: 

ACUERDOS 

Primero. El Ayuntamiento de Inca convocará un Concurso de Proyectos, abierto, 
con intervención de un jurado cualificado, tal y como exige la LCSP de 2017, para 
trabajos  de  carácter  intelectual,  entre  los  que  se  encuentran  los  trabajos  de 
arquitectura, para la RECUPERACIÓN Y PUESTA EN VALOR DE LA GRAN VÍA 
COLÓN  COMO  EJE  NEURÁLGICO  DE  LA  ACTIVIDAD  ECONÓMICA, 
COMERCIAL Y SOCIAL DE INCA. 

Segundo.  Con carácter  previo  al  concurso se realizarán los  estudios  técnicos 
necesarios para conocer la situación del subsuelo y de todas las instalaciones de 
la avenida.

Tercero.  El  encargo  será  un  encargo  completo,  es  decir,  comprenderá  la 
redacción del Proyecto Básico, Proyecto de Ejecución, Estudio de Seguridad y 
Salud, Dirección facultativa de las obras y Coordinación de seguridad y salud, al 
equipo ganador,con el  objeto de garantizar un desarrollo y una materialización 
óptimas, de la propuesta ganadora y la correspondiente dirección de las obras.

Cuarto. El Ayuntamiento de Inca, establecerá la dotación de Premios (al menos, 
Primero, Segundo y tercero) y los accésit o menciones que estime convenientes, 
con el objetivo de fomentar una mayor participación, consiguiendo un mayor poder 
de convocatoria. 
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Quinto. El Ayuntamiento de Inca valorará la inclusión de un estudio de movilidad 
urbana y de las conexiones con el sistema de espacios verdes existente, con los 
lugares de encuentro e interés, así como la possible peatonalización o desvío de 
la circulación rodada hacia otras vías alternativas, entre otros».

El Sr. García demana una explicació de vot i diu que allò que ells volen és que les 
propostes positives s’executin,  i  amb les seves propostes d’esmena  és el  que 
volien,  assegurar-ne  l’execució.  Considera  que  és  una  llastima  que  no  s’hagi 
aconseguit.

6. Mocions urgents

No n’hi ha.

 

7.  Dació  de  compte  de  les  resolucions  de  Batlia  contràries  a  les 
objeccions efectuades dins l’any 2022

«DACIÓ DE COMPTES I JUSTIFICACIÓ DE L'ACTUACIÓ DEL 

BATLE PRESIDENT 

Inclusió a l'ordre del dia de la propera sessió plenària de 27 d’abril  de 
2023 de les resolucions de Batlia contràries a les objeccions efectuades 
dins l'any 2022

L'article 218 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova 
el  Text refós de la Llei  reguladora de les hisendes locals,  amb la redacció 
donada per l'article 2 de la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització 
i sostenibilitat de l'Administració local, estableix:

1.                  El  órgano  interventor  elevará  informe  al  Pleno  de  todas  las 
resoluciones adoptadas por el Presidente de la Entidad Local contrarias a los 
reparos  efectuados,  así  como  un  resumen  de  las  principales  anomalías 
detectadas  en  materia  de  ingresos.  Dicho  informe  atenderá  únicamente  a 
aspectos y cometidos propios del ejercicio de la función fiscalizadora, sin incluir 
cuestiones de oportunidad o conveniencia de las actuaciones que fiscalice.

Lo contenido en este apartado constituirá un punto independient en el ordendel 
día de la correspondiente sesión plenaria.

El  Presidente  de  la  Corporación  podrá  presentar  en  el  Pleno  informe 
justificativo de su actuación.

2.                  Sin  perjuicio  de  lo  anterior,  cuando  existan  discrepancias,  el 
Presidente de la Entidad Local podrá elevar su resolución al órgano de control 
competente por razón de la materia de la Administración que tenga atribuida la 
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tutela financiera.

3.                  El órgano interventor remitirá anualmente al Tribunal de Cuentas 
todas las resoluciones y acuerdos adoptados por el Presidente de la Entidad 
Local y por el Pleno de la Corporación contrarios a los reparos formulados, así 
como  un  resumen  de  las  principales  anomalías  detectadas  en  materia  de 
ingresos.  A  la  citada  documentación  deberá  acompañar,  en  su  caso,  los 
informes justificativos presentados por la Corporación local.

També l'article 15.6 del Reial decret 424/2017, de 28 d'abril, pel qual es regula 
el règim jurídic del control intern en les entitats del Sector Públic Local, disposa 
que ''Con ocasión de la dación de cuenta de la liquidación del Presupuesto, el  
órgano interventor elevará al Pleno el informe anual de todas las resoluciones 
adoptadas  por  el  Presidente  de  la  Entidad  Local  contrarias  a  los  reparos 
efectuados,  o,  en  su  caso,  a  la  opinión  del  órgano  competente  de  la 
Administración  que ostente  la  tutela  al  que se  haya solicitado  informe,  así 
como  un  resumen  de  las  principales  anomalías  detectadas  en  materia  de 
ingresos. Dicho informe atenderá únicamente a aspectos y cometidos propios 
del ejercicio de la función fiscalizadora, sin incluir cuestiones de oportunidad o 
conveniencia de las actuaciones que fiscalice. El Presidente de la Corporación 
podrá presentar en el Pleno informe justificativo de su actuación.

Amb tal  finalitat  es presenten les següents resolucions per  ser  incloses en 
l'ordre del dia i també la justificació de la seva actuació.

 

N. Data Import 
Tipus de 
despesa

Resolució de 
discrepàncies Data

Òrgan 
resolutori Ens Expedient

1
28/12/20

22 430.943,08 Contractació
Decret de 

Batlia 29/12/2022
Junta de 
Govern Ajuntament 11810

2
22/12/20

22 2.841,36 Subvenció
Decret de 

Batlia 23/12/2022
Junta de 
Govern Ajuntament 10355/2021

3
20/12/20

22 65.570,94 Personal
Decret de 

Batlia 20/12/2022 Batle Ajuntament 4032

4
20/12/20

22 9.199,16 Personal
Decret de 

Batlia 20/12/2022 Batle Ajuntament 4167

5
24/11/20

22 56.300,10 Personal
Decret de 

Batlia 27/11/2022 Batle Ajuntament 4032

6
24/11/20

22 18.645,84 Personal
Decret de 

Batlia 27/11/2022 Batle Ajuntament 4026

7
24/11/20

22 3.963,47 Personal
Decret de 

Batlia 27/11/2022 Batle Ajuntament 4167

8
09/11/20

22 569.452,12 Contractació
Decret de 

Batlia 09/11/2022
Junta de 
Govern Ajuntament 9249

9
25/10/20

22 106.072,52 Personal
Decret de 

Batlia 25/10/2022 Batle Ajuntament 4032

10
25/10/20

22 17.367,26 Personal
Decret de 

Batlia 25/10/2022 Batle Ajuntament 4026

11
23/09/20

22 387.222,03 Contractació
Decret de 

Batlia 23/09/2022
Junta de 
Govern Ajuntament 8413

12
23/09/20

22 9.694,18 Personal
Decret de 

Batlia 26/09/2022 Batle Ajuntament 4167

13
23/09/20

22 20.426,66 Personal
Decret de 

Batlia 26/09/2022 Batle Ajuntament 4026

14 25/08/20 17.051,79 Personal Decret de 26/08/2022 Batle Ajuntament 4026
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22 Batlia

15
25/08/20

22 44.173,92 Personal
Decret de 

Batlia 25/08/2022 Batle Ajuntament 4032

16
25/08/20

22 5.250,00 Personal
Decret de 

Batlia 25/08/2022 Batle Ajuntament 4167

17
04/08/20

22 370.140,95 Contractació
Decret de 

Batlia 04/08/2022
Junta de 
Govern Ajuntament 6495

18
25/07/20

22 5.826,34 Personal
Decret de 

Batlia 26/07/2022 Batle Ajuntament 4167

19
25/07/20

22 18.583,06 Personal
Decret de 

Batlia 26/07/2022 Batle Ajuntament 4026

20
25/07/20

22 38.863,90 Personal
Decret de 

Batlia 26/07/2022 Batle Ajuntament 4032

21
24/06/20

22 6.802,15 Personal
Decret de 

Batlia 01/07/2022 Batle Ajuntament 4167

22
23/06/20

22 43.578,12 Personal
Decret de 

Batlia 01/07/2022 Batle Ajuntament 4032

23
23/06/20

22 16.498,47 Personal
Decret de 

Batlia 01/07/2022 Batle Ajuntament 4026

24
07/06/20

22 448.360,45 Contractació
Decret de 

Batlia 07/06/2022
Junta de 
Govern Ajuntament 4700

25
24/05/20

22 23.710,59 Personal
Decret de 

Batlia 06/06/2022 Batle Ajuntament 4032

26
24/05/20

22 4.354,85 Personal
Decret de 

Batlia 26/07/2022 Batle Ajuntament 4167

27
09/05/20

22 25.000,00 Subvenció
Decret de 

Batlia 10/05/2022
Junta de 
Govern Ajuntament 4440

28
26/04/20

22 24.068,12 Personal
Decret de 

Batlia 27/04/2022 Batle Ajuntament 4032

29
26/04/20

22 5.330,63 Personal
Decret de 

Batlia 27/04/2022 Batle Ajuntament 1306

30
01/04/20

22 205.291,94 Contractació
Decret de 

Batlia 01/04/2022
Junta de 
Govern Ajuntament 2924

31
25/03/20

22 40.273,33 Personal
Decret de 

Batlia 25/03/2022 Batle Ajuntament 1305

32
25/03/20

22 15.499,55 Personal
Decret de 

Batlia 25/03/2022 Batle Ajuntament 1305

33
25/03/20

22 2.312,02 Personal
Decret de 

Batlia 25/03/2022 Batle Ajuntament 1305

34
17/03/20

22 8.830,81 Personal
Decret de 

Batlia 21/03/2022 Batle Ajuntament 830

35
09/03/20

22 171.198,31 Contractació
Decret de 

Batlia 09/03/2022
Junta de 
Govern Ajuntament 1868

36
25/02/20

22 65.063,00 Personal
Decret de 

Batlia 28/02/2022 Batle Ajuntament 110

37
25/02/20

22 16.594,27 Personal
Decret de 

Batlia 28/02/2022 Batle Ajuntament 110

38
25/02/20

22 17.419,36 Personal
Decret de 

Batlia 28/02/2022 Batle Ajuntament 110

39
22/02/20

22 260.109,95 Contractació
Decret de 

Batlia 24/02/2022
Junta de 
Govern Ajuntament 1868

40
27/01/20

22 41.984,76 Personal
Decret de 

Batlia 28/01/2022 Batle Ajuntament 13082/2021

41
26/01/20

22 4.890,26 Personal
Decret de 

Batlia 27/01/2022 Batle Ajuntament 12082

42
26/01/20

22 67.408,04 Personal
Decret de 

Batlia 27/01/2022 Batle Ajuntament 12082

43
26/01/20

22 3.941,55 Personal
Decret de 

Batlia 27/01/2022 Batle Ajuntament 12082

  TOTAL 3.716.109,21            

 

Conceptes Import (€) % (ORN Objeccions/Total ORN 
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Pressupost 2022)

TOTAL ORN PRESSUPOST 2022 34.957.013,47 10,63 %

 

Conceptes Import (€)
% (ORN Objeccions per 

conceptes/Total ORN Objeccions)

ORN objeccions despeses de personal 845.549,02 22,75 %

ORN objeccions despeses de contractació 2.842.718,83 76,50 %

ORN reconegudes objeccions despeses de 
subvencions 27.841,36 0,75 %

 

 

Conceptes Import (€)

% (ORN Objeccions per 
conceptes/Total ORN per tipologia de 

despesa)

Total ORN despeses de Personal (CAP I) 14.577.341,15 5,80 %

Total ORN despeses de contractació (CAP II i VI) 18.143.571,74 15,67 %

Total ORN despeses transferències i subvencions 
(CAP IV i CAP VII) 2.212.100,58 1,26 %

 

Justificació  de  l’actuació  del  batle  president  dins  l’any  2022.  Contractació 
(2.842.718,83 €)

 
Aquest  apartat  representa  un  import  corresponent  al  76,50  %  del  total  de  les 
objeccions  suspensives  formulades  per  l’òrgan  interventor.  Les  despeses  més 
significatives d’aquesta tipologia d’actuacions corresponen al contracte neteja viària 
(1.031.597,41 €), contracte de serveis de seguretat privada (379.665,18 €), contracte 
de serveis esportius i de monitoratge (347.965,35 €), contracte de servei de gestió de 
la  Canera  Municipal  (97.435,00  €),  despeses  de  gas  (220.369,99  €),  servei 
d’educadors/ores  i  mestres  d’Infantil  de  l’Escola  Pública  Llar  d’Infants  Toninaina 
(71.944,98 €),  despeses d’assistència  sanitària  (44.015,34 €)  i  la  regularització  de 
despeses de cessió dels d’habitatges de l’IBAVI (25.498,53 €). Podem observar que 
aquestes  despeses  representen  el  83,39  %  d’aquestes  objeccions  suspensives 
sumant un import de 2.370.425,17 €. 
 
Totes les anteriors despeses han resultat necessàries per als interessos municipals, 
aquest equip de govern en el seu afany per regularitzar la situació està realitzant les 
actuacions pertinents, dintre de les circumstàncies existents i amb els recursos dels 
quals disposa.
 
Personal (845.549,02 €)

 
El 22,75 % del total de les objeccions suspensives responen a despeses pròpies del 
personal de l’Ajuntament d’Inca.

 
Aquest import equival pràcticament en la seva totalitat a gratificacions de funcionaris, 
hores extraordinàries  i  plusos del  personal  laboral.  En aquests moments ja  s’està 
executant el programa de gestió de personal tal com vàrem comprometre. No obstant 
això  i  atesa  la  problemàtica  soferta  en  el  seu  procés  d’implantació,  les  millores 
associades es veuran reflectides dintre del present exercici 2023 en aquesta tipologia 
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de despeses, s’estan realitzant els treballs pertinents encaminats que  se solucionin  
els inconvenients per tal  que l’operativitat  de tots els mòduls,  en especial  el  de la 
gestió dels temps de treballs, resultin plenament operables de forma satisfactòria.
 
 
És important comentar que l’import total de les despeses amb objeccions suspensives 
només suposen un 10,63 % de l’import total de l’exercici 2022. El grau de compliment 
és per tant, d’un 90 %.

El batle 
 
Document signat electrònicament»

El Sr. Batle explica que, com ja va ocórrer a la passada Comissió, es duen les 
dacions de compte per separat per a la justificació, i comenta que això ja es va 
debatre a la Comissió i que són temes sobretot de contractació.

El  Sr.  Gili  diu  que  en  aquests informes  elaborats per  l’interventor  troba 
excessiu l’import en concepte de personal funcionari.  No sap si  és perquè no 
es gestiona bé o  si  és necessari  regularitzar aquestes hores o crear noves 
places. 

El Sr. García comenta que en resum això vol dir que la part política pren unes 
decisions amb l'advertència de la part tècnica; la part tècnica diu que no  és 
correcte i el batle diu que es pagui i així queda. Quant al tema del personal, ja 
se n’ha parlat, i fa vuit anys que el tenen en mans del grup majoritari. Respecte 
a la resta de temes,  estan igual, segueix i segueix,  hi ha informes que diuen 
que no  és correcte i  se  segueix.  Pel que fa a la  Canera, el  concurs queda 
desert per un import de 50.000 o 60.000 €, passen dos anys i no es torna a 
convocar  concurs,  però  es  paguen 97.000  €,  sense  que  la  Canera  estigui 
oberta, amb menys serveis, i es paga això, i no tenen les factures, però això és 
culpa de Gestiona. Esmenta que el més estrany és l’aprovació de l’RLT, que la 
intervenció diu que és necessària; creu que ho és molt, i fa vuit anys que hi van 
al darrer.

El Sr. Oriol contesta al Sr. Gili, pel tema del control, que en poden parlar amb 
el tècnic de Relacions Laborals. Comenta que sempre es feia malament, però 
que va millorant i que hi ha molt més control que abans; els informes d’abans 
no són els d’ara, degut que ara tenen un interventor habilitat nacional. Quant a 
l’RLT,  esmenta  que  la  va  deixar  damunt  la  taula  el  Partit  Popular  quan 
governaven; podrien fer més via, però van millorant. Per altra banda, contesta 
al Sr. García que, quan varen arribar, van trobar un catàleg de lloc de treballs 
que s’ajusta a la normativa, però creuen que era incomplet, i fan una RLT per 
poder millorar.  Per altra banda,  però, es troben que a nivell  nacional s'està 
negociant la carrera professional, en aquell  moment es trobaren que tenien 
l’acord de carrera professional, que té un cost de un milió i  escaig d’euros, i 
l’RLT,  que  també  té  un  cost  d’un  altre  milió  d’euros,  la qual  cosa era 
impossible.  Explica que a una mesa negociadora  es va acordar  aprovar  la 
carrera en tres anys, perquè era una preferència dels treballadors municipals, i 
van fent modificacions puntuals del catàleg existent fent efecte mirall perquè es 
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vagi  apropant a l’RLT,  per ajustar-se a l’estabilitat  pressupostària.  Comenta 
que allò que diu l’interventor és que s’ha de millorar aquesta relació de llocs de 
treball, que milloraran completament quan tenguin disponibilitat pressupostària. 

El Sr. Felix entén que l’RLT es va actualitzant i que, si la capacitat financera no 
permet incloure-ho de cop, no es pot.

El Sr. Gili afirma que ell no diu que no es gestioni bé, sinó que es pot millorar.

El  Sr.  García  esmenta que en  tots  els  decrets  l’interventor  fa  referència  a 
aprovar aquesta RLT.  Entén allò que ha dit  el  Sr.  Oriol,  encara que no ho 
comparteix,  però  no  ho  diu  ell,  ho  diuen  els  informes  en  contra  que  fa 
Intervenció;  no ho diu  ara,  ho deia  abans,  però si  Intervenció diu que s’ha 
d’aprovar una RLT, que es faci. Diu al Sr. Oriol que agraeix la seva explicació, 
però no el to.

El Sr. Batle diu que sempre s’han de treure coses positives, que ells ja quan 
van començar varen demanar una auditoria internament per millorar; que una 
d’aquestes eines per millorar ha estat el  Gestiona, que tot està digitalitzat,  és 
més  transparent  i  millora  d'accés  per  als  ciutadans;  i  que  totes  aquestes 
millores venen per la implicació dels tècnics municipals, i que des d’Intervenció 
han de fer els informes que diguin  allò que no s'està fent  correctament.  Si 
s’endarrereix una licitació perquè els treballadors municipals tenen molt volum 
de feina o no es licita una contractació perquè queda deserta, són situacions 
que ens troben i s’hi ha de donar solució, encara que sigui amb un informe de 
discrepàncies,  però  l’objectiu  és  tenir  una  administració  com més  eficient 
millor. Per altra banda, quant al concurs de la Gran Via, explica que va quedar 
pendent perquè hi ha emergències que s’han de prioritzar i tenir un pla d’acció 
per millorar. 

Les persones reunides se'n donen per assabentades.

 

8. Dació de compte dels informes definitius de control financer derivats 
dels plans anuals de control financer de 2022 i 2021

«DACIÓ  DE  COMPTES  DEL  BATLE  PRESIDENT  DELS  INFORMES 
DEFINITIUS DE CONTROL FINANCER  

Inclusió a l'ordre del dia de la propera sessió plenària de 27 d’abril  de 
2023  dels  informes  definitius  de  control  financer  derivats  del  plans 
anuals de Control Financer de 2022 i 2021

L'article 36.1 del Reial  decret 424/2017, de 28 d’abril,  pel qual es regula el  
règim jurídic del control intern en les entitats del sector públic local, estableix:

1. Los informes definitivos de control financiero serán remitidos por el órgano 
interventor al gestor directo de la actividad económico-financiera controlada y 
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al Presidente de la Entidad Local, así como, a través de este último, al Pleno 
para  su  conocimiento.  El  análisis  del  informe  constituirá  un  punto 
independiente en el orden del día de la correspondiente sesión plenaria.

 
Amb tal finalitat es presenten els informes definitius de control financer dels 
quals es dona compte per ser incloses en l'ordre del dia del Ple, aquests són 
els següents: 
 
1. Informe definitiu PCF 2021 (Actuació 1.2)
 
2. Informe definitiu PCF 2021 (Actuació 6.1)
 
3. Informe definitiu PCF 2021 (Actuació 6.2)
 
4. Informe definitiu PCF 2022 (Actuació 1.1)
 
5. Informe definitiu PCF 2022 (Actuació 2.1)
 
 
El batle 
 
Document signat electrònicament»
 

El Sr. Batle diu que el Sr. Interventor ja va donar les explicacions pertinents a 
la Comissió i dona la paraula al Sr. García.

El Sr. García manifesta que Intervenció fa uns informes molt correctes, i amb 
els quals està totalment d’acord, però en total desacord amb la part política. 
Considera que és necessari posar-hi remei aviat i no parlar en concret de cap 
tema. Vol felicitar l’interventor pel control financer i anuncia que no hi votaran a 
favor perquè aquest punt no es vota.

Les persones reunides se'n donen per assabentades.

 

9. Dació de compte de la modificació del Pla  Anual de  Control Financer 
per a l’any 2023

«DACIÓ DE COMPTE DE BATLIA

Inclusió a l'ordre del dia de la propera sessió plenària de 27 d’abril  de 
2023 del Pla Anual de Control Financer per a l'any 2023

L'article 31 del Reial decret 424/2017, de 28 d'abril, pel qual es regula el règim 
de control intern en les entitats del sector públic local, estableix:

1. El órgano interventor deberá elaborar un Plan Anual de Control Financiero 
que  recogerá  las  actuaciones  de  control  permanente  y  auditoría  pública  a 
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realizar durante el ejercicio.

2. El Plan Anual de Control Financiero incluirá todas aquellas actuaciones cuya 
realización por el órgano interventor derive de una obligación legal y las que 
anualmente se seleccionen sobre la base de un análisis de riesgos consistente 
con los objetivos que se pretendan conseguir, las prioridades establecidas para 
cada ejercicio y los medios disponibles. A estos efectos, se incluirán en el Plan 
las actuaciones referidas en el artículo 29.4 del Reglamento. El concepto de 
riesgo debe ser entendido como la posibilidad de que se produzcan hechos o 
circunstancias  en  la  gestión  sometida  a  control  susceptibles  de  generar 
incumplimientos de la normativa aplicable, falta de fiabilidad de la información 
financiera, inadecuada protección de los activos o falta de eficacia y eficiencia 
en  la  gestión.  Una  vez  identificados  los  riesgos  será  necesario  asignar 
prioridades para seleccionar las actuaciones a realizar. De esta manera, se 
realizará una evaluación para estimar la importancia del riesgo, utilizando tanto 
criterios cuantitativos como cualitativos, y se atenderá a la conveniencia de 
seleccionar  controles  con  regularidad  y  rotación,  evitando  tanto  repetir 
controles en actividades económico-financieras calificadas sin riesgo como que 
se generen debilidades precisamente por la ausencia reiterada de control.

3. Identificados y evaluados los riesgos, el órgano interventor elaborará el Plan 
Anual  concretando  las  actuaciones  a  realizar  e  identificando  el  alcance 
objetivo, subjetivo y temporal de cada una de ellas. 

El  Plan  Anual  de  Control  Financiero  así  elaborado  será  remitido  a  efectos 
informativos al Pleno.

 
El batle  
 

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT »

El Sr. Batle diu que el Sr. Interventor ja va explicar aquest punt,  que engloba 
tot allò que ha quedat pendent de fer i es preveu per a aquest any.

El  Sr.  García  felicita  el  Sr.  Interventor,  que la  seva funció  és  controlar  els 
polítics i ho fa molt bé.

Les persones reunides se'n donen per assabentades.

 

10.  Dació  de compte de l’Informe resum de les  actuacions de control 
realitzades per l’òrgan interventor relatives als plans de control dels anys 
2021 i 2022

«DACIÓ DE COMPTES  
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Inclusió a l'ordre del dia de la propera sessió plenària de 27 d’abril  de 
2023  de  l’Informe  resum  de  les  actuacions  de  control  realitzades  per 
l’òrgan interventor relatives als plans de Control dels anys 2021 i 2022 

El control intern, regulat en l'article 213 del Text refós de la Llei reguladora de 
les hisendes locals i desenvolupat pel Reial decret 424/2017, de 28 d'abril, pel  
qual es regula el règim jurídic del control intern en les entitats del sector públic 
local, és l'exercit en les entitats locals respecte de la seva gestió econòmica, i 
en el seu cas, la dels organismes autònoms i de les societats mercantils d'elles 
dependents, en la seva triple accepció de funció interventora, control financer i  
controls d'eficàcia i eficiència.

Els resultats d'aquest control intern, d'acord amb l'article 37 del referit  Reial 
decret 424/2017, de 28 d'abril, pel qual es regula el règim jurídic del control 
intern  en  les  entitats  del  sector  públic  local,  hauran  de  recollir-se  en  el 
corresponent  informe  resum  anual,  en  ocasió  de  l'aprovació  del  compte 
general. L’apartat 2 d’aquest mateix precepte estableix que l’informe resum 
serà remès al Ple, a través del president de la corporació i a la Intervenció 
General de l'Administració de l’Estat en el curs del primer quadrimestre 
de l’any, i contindrà els resultats més significatius derivats de les actuacions 
de control financer i de funció interventora realitzades a l’exercici anterior.

Amb tal  finalitat  es  presenta  l’Informe resum de  l’òrgan  interventor  per  ser 
inclòs en l'ordre del dia. 

 
El batle  
 
Document signat electrònicament»

El Sr. Batle diu que el Sr. Interventor ja va explicar aquest punt.

El Sr. García diu que tant de bo cada any hi hagi més control.

Les persones reunides se'n donen per assabentades.

  

11. Dació de compte dels decrets de la Batlia del núm. 654 al 949 de 2023

El Sr. Batle dona la paraula al Sr. García.

El Sr. García esmenta que hi ha un decret que diu que autoritza un tècnic per 
presentar les subvencions del Ministeri d’Indústria, Comerç i Turisme, relatives 
a  la  convocatòria  de  l’any  20-23  «de  las  líneas de  ayudas para  el 
fortalecimiento  de  la  actividad  comercial  en  las  zonas...».  Vol  que  es doni 
trasllat  a  l’oposició  del  que  s’envia  al  Ministeri,  tenir  coneixement  d’això. 
Comenta que als pobles del costat tots els polítics de l’oposició tenen accés a 
tots els expedients municipals i que aquí se’ls nega de forma reiterada, i que 
torna a haver-hi decrets d’hores extres amb informes en contra.
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Les persones reunides se'n donen per assabentades.

 

12. Dació de compte dels acords de la Junta de Govern de les sessions 
de 22 i 29 de març, i de 5 i 13 d'abril de 2023

Les persones reunides se'n donen per assabentades.

 

13. Precs i preguntes

No hi ha.

 

I no havent-hi més assumptes a tractar el Sr. Batle aixeca la sessió quan són les 
20.58 hores, de la qual estenc la present acta que jo, el secretari, certific. 

 

 

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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